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دبیر شــورای نگهبان گفت: باید برای مقابله با 
انحرافات فرهنگی و اعتقادی برنامه داشته باشیم.

 آیت الله احمد جنتی در ابتدای جلسه یکشنبه ۲ مهر ۱۴۰۲ 
این شــورا سالروز شهادت امام حسن عسکری )ع( را تسلیت 
گفت و اظهار داشت: این روز را به محضر حضرت ولی عصر 
)عج( و همه ارادتمندان آن حضرت تسلیت می گویم. از خداوند 
می خواهم ما را جزو پیروان راستین ایشان قرار دهد. تبیین برخی 
ویژگی های ظاهری و رفتاری شیعیان توسط امام عسکری )ع( 
زمینه ساز یکپارچگی و ایجاد حرکت جمعی در میان شیعیان 
شد. حماسه راهپیمایی میلیونی اربعین حسینی )ع( از برکات 

این هدایت ها است.
به گــزارش مهر،وی با بیان این کــه »از این امام نامه های 
ارزشــمندی به یادگار مانده اســت«، عنوان کرد: این نامه ها 
اختصــاص به یک فرد و یک دوره زمانی نــدارد؛ پیروان آن 
حضرت در تمام دوران ها مخاطب این نامه ها هســتند و باید 
مضامین متعالی آن هــا را در زندگی خود به کار گیرند. جهاد 
فرهنگی امام عســکری )ع( در ســخت ترین شرایط، به ما 
می آمــوزد که هیچ گاه تکلیف جهاد تببین را نمی شــود کنار 
گذاشت. باید برای مقابله با انحرافات فرهنگی و اعتقادی برنامه 

داشته باشیم.

وی افزود: رفتار حکیمانه ایشان به منظور زمینه سازی و مهیا 
کردن شیعیان برای پذیرش امر مهم غیبت امام دوازدهم تأثیر 
فراوان داشت و مانع از سرگردانی پیروان ائمه شد. شناخت سیره 
امام حسن عسکری )ع( موجب می شود تا با سبک زندگی در 
دوران غیبت آشنا شویم و فرهنگ صحیح انتظار را درک کنیم.

دبیر شــورای نگهبان در پایــان صحبت هایش تاکید کرد: 
زندگی مبتنی بر فرهنگ انتظار، سبک زندگی مومنانه بر پایه 
امیدواری و تلاش است. مومنِ منتظر برای تحقق ارزش های 
الهی مجاهدت می کند، اهل صبر است، در برابر ناملایمات و 

سختی ها تسلیم نمی شود و از پای نمی نشیند.

آیت الله جنتی:

باید برای مقابله با انحرافات فرهنگی و اعتقادی برنامه داشته باشیم
حسینی:  افزایش حقوق ها تناسبی با تورم ندارد

عضو فراکسیون کارگری مجلس گفت: افزایش حقوقی که در ابتدای سال 
برای کارمندان و کارگران اعمال شد هیچ تناسبی با تورم فعلی که مردم در 

زندگی روزمره حس می کنند، ندارد.
سیدکریم حسینی عضو فراکسیون کارگری مجلس با اشاره به پیگیری های مجلس برای 
ترمیم حقوق کارگران متناســب با تورم رسمی در کشور گفت:  با توجه به عدد تورمی که در 
کشور داریم ایجاب می کند که دولت اقدام عاجلی در ترمیم حقوق کارمندان و کارگران متناسب 
با نرخ تورم  داشته باشد.وی با تاکید بر اینکه افزایش حقوقی که در ابتدای سال برای کارمندان 
و کارگران اعمال شد هیچ تناسبی با تورم فعلی که مردم در زندگی روزمره حس می کنند ندارد، 
گفت:   دولت در جلسات شورای عالی کار این تعهد را داده بود که اگر نتواند تورم را کنترل کند به 
میزان تفاوت میان مزد تصویبی با نرخ تورم، حقوق ها را نیز ترمیم کند. عضو فراکسیون کارگری 
مجلس خاطرنشان کرد: کمیسیون اجتماعی هم در بررسی برنامه هفتم توسعه و هم بررسی  
بودجه سال ۱۴۰۳ مسئله نظام پرداخت ها و متناسب سازی حقوق و دستمزد کارگران و کارمندان 
را با جدیت دنبال خواهد کرد و به دنبال یک عدد منطقی برای افزایش حقوق ها است.به گزارش 
اقتصادآنلاین، حسینی تاکید کرد: کمیسیون اجتماعی و فراکسیون کارگری مجلس با جدیت 

پیگیر برگزاری جلسه شورای حقوق و دستمزد با دستور کار ترمیم نرخ دستمزد کارگران است.

شیوا قاسمی: دست بانک ها در جیب مردم است
 عضو هیأت رئیسه کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی با 
انتقاد از عملکرد بانک ها ودریافت سودهای کلان تاکید کرد که نباید دستمان 

دائما در جیب مردم باشد.
شیوا قاسمی پور نماینده مردم مریوان در گفتگو با اقتصاد ۱۰۰ گفت: ما در کشوری اسلامی 
زندگی می کنیم که باید قوانین شرع رعایت شود و مطابق آن بانک ها وام قرض الحسنه به 
متقاضیان اعطا کنند.اما متاسفانه کسی که ۱۰۰ میلیون وام می گیرد باید حدود ۴۴ میلیون تومان 
نیز سود پرداخت کند که اینکار بسیار نادرست است.وی تاکید کرد: کسی که با مشکل مواجه شده 
دریافت وام را راهکاری برای خود می داند اما بانک ها از گرفتاری مردم سوء استفاده می کنند وبا 
دریافت سودهای نامتعارف مشکلی به مشکلات اضافه می کنند لذا به نظر من وزارت اقتصاد و 
بانک مرکزی باید برنامه ای داشته باشند وحتما پاسخگو باشند.نماینده مریوان در پاسخ به اینکه 
بانک ها سود و ضرر خود را از جیب ملت برداشت می کنند گفت: الان همه دست در جیب مردم 
کردند و این خوب نیست که دائما دستمان در جیب ملت باشد.وی درمورد اعطای وام های ۱۰۰ 
و ۲۰۰ میلیون تومانی بدون ضامن که منجر به وام فروشی شده افزود:این چیزها در شان،جایگاه 
،شخصیت ،فرهنگ و آداب  مردم ایران نیست و شاهدیم که کسی هم جلوی آنها را نمی گیرد.

این نماینده دوره یازدهم مجلس تصریح کرد: حتما مساله را با رئیس مجلس آقای قالیباف مطرح 
می کنم و از کمیسیون اقتصادی مجلس هم انتظار می رود ابزار نظارتی خود استفاده کنند.

وزیر خارجه عربستان: 
 مبنای توافق ایران و عربستان اصل عدم دخالت 

در امور کشور هاست!
در جریان سخنرانی وزیر امور خارجه عربستان در سازمان ملل، وی اساس و مبنای 
توافق ایران و عربستان را اصل عدم دخالت در امور کشورها دانست اما یادآور شد 

که کشورش خواهان توقف رقابت ها برای دست یابی به تسلیحات هسته ای است.
 اظهارات رسمی مقامات دو کشور در زمینه توافق ایران و عربستان همچنان ادامه دارد. وزیر خارجه 
عربستان در جریان ســخنرانی در مجمع عمومی سازمان ملل متحد در خصوص توافق ازسرگیری 
روابط دیپلماتیک میان ســعودی و ایران گفت که توافق با تهــران بر احترام به اصل عدم دخالت در 
امور کشور ها مبتنی است.وی همچنین گفت که کشورش خواهان توقف رقابت ها برای دست یابی به 
تسلیحات هسته ای است.وزیر خارجه عربستان گفت که ریاض بر اهمیت تلاش ها در راستای اهداف منع 
گسترش تسلیحات هسته ای که با درک ضرورت اجرای تعهدات جامعه بین المللی در چارچوب معاهدات 
و ساختار های قانونی موجود آغاز می شود، بر هدف دست یابی به جهانی عاری از سلاح هسته ای و از جمله 
آن در منطقه خاورمیانه تاکید می کند.به گزارش تجارت نیوز،بن فرحان در سخنان خود در مجمع عمومی 
سازمان ملل گفت که عربستان سعودی مجددا بر اهمیت حفظ و صیانت از امنیت و صلح بین المللی تاکید 
کرده و برای حل مناقشات منطقه ای و بین المللی بر اساس اصول و قواعد بین المللی تلاش می کند.
وزیر خارجه عربستان همچنین گفت بهبود امنیت و ثبات در هر منطقه ای جز با همکاری و رایزنی بین 
کشور ها و تلاش به سوی تحقق توسعه و پیشرفت و پرهیز از رقابت ها برای دست یابی به تسلیحات 

کشتار جمعی، میسر نمی شود.

 سوئیفت برای انتقال پول کره به ایران
 استثناء قائل شد

معاون حقوقی رئیس جمهور گفت: وکلای بین المللی و کارشناسان در حال بررسی 
پرداخت خسارت کره جنوبی به ایران هستند.

محمد دهقاندرباره این که گفته شــده است مبادله بدهی کره جنوبی به ایران در فضای رسمی و در 
چارچوب سوئیفت منتقل شده است، گفت: این بحث تخصصی بانک مرکزی است اما تا جایی که بنده 
خبر دارم چون تفاهم شد با آمریکا برای این که این پول به ما منتقل شود، سوئیفت در این زمینه استثناء 
قائل شد؛ پول از طریق سوئیفت به سوئیس منتقل شد و از این کشور به قطر منتقل شد. معاون حقوقی 
رئیس جمهور درباره این که عنوان می شود حساب های ایران در کره از آن دست حساب ها نبوده است که 
سود به آن تعلق گیرد تا این کشور بخواهد سود پول کشور ما را که چندین و چندسال معطل نگه داشته 
است پرداخت کند اما درحال حاضر مطرح می شود ایران به دنبال دریافت غرامت و یا سود پول خودش 
است، عنوان کرد: ما ۲ بحث داریم یک بحث سود است که باید بانک مرکزی پاسخ دهد آن پولی که در 
آنجا داشتیم در چه حسابی بوده و آیا مقرر بوده است سود بدهند یا خیر . وی  در گفت وگو با ایلنا، ادامه داد: 
بحثی که ما به لحاظ حقوقی داریم این است که آیا چون کره مانع انتقال پول به کشورمان در این سال ها 
شده و ارزش پولش در برابر یورو و دلار کم شده است آیا کره به ما خسارت بدهد یا خیر؟دهقان بیان 
کرد: فرضیه ما این است که باید خسارت دهد اما دقیقش را در حال حاضر نظر نمی دهیم. ما موضوع را 
داده ایم وکلای بین المللی و کارشناسان مان بررسی کنند و نظر کتبی را به ما می دهد و بعد اعلام می کنیم.

فرماندار تهران اعلام کرد
مصوبه ای برای افزایش قیمت نان نداریم

احمد قیومی در تشریح انتشار برخی شایعات درباره افزایش قیمت نان در تهران 
گفت: تغییر در نوع آرد بعضی از خبازی ها دلیل انتشار بعضی از شایعات در افزایش 
قیمت نان است. این موضوع از قبل هم مرسوم بوده و درخواست تغییر آرد نوع 
یک به نوع دو مورد بررسی قرار می گرفته و ما به التفاوت توسط یارانه دولت برای 

نانوایی ها تأمین می شود و تاثیری در قیمت نان به هیچ عنوان نداشته است.
فرماندار تهران با تأکید بر اینکه تاکنون هیچ مصوبه ای مبنی بر افزایش قیمت در انواع نان نداشته 
و مبنای قیمت ها نیز همان مصوبات قبلی است، گفت: شهروندان هر گونه افزایش قیمت نان را به 
تعزیرات گزارش دهند.احمد قیومی در گفتگو با ایسنا، در تشریح انتشار برخی شایعات درباره افزایش 
قیمت نان در تهران گفت: تغییر در نوع آرد بعضی از خبازی ها دلیل انتشار بعضی از شایعات در افزایش 
قیمت نان است. این موضوع از قبل هم مرسوم بوده و درخواست تغییر آرد نوع یک به نوع دو مورد 
بررسی قرار می گرفته و ما به التفاوت توسط یارانه دولت برای نانوایی ها تأمین می شود و تاثیری در 

قیمت نان به هیچ عنوان نداشته است.
بررسی افزایش قیمت نان در برخی نانوایی ها توسط شورای آرد و نان

وی افزود: بر همین اســاس بعضی از نانوایی ها سوء استفاده نموده و اقدام به افزایش قیمت نان 
می کردند که این موضوع نیز در دستور کار شورای آرد و نان قرار گرفته است.فرماندار تهران ادامه داد: 
ضرورت دارد شهروندان تهرانی به شایعات توجه نکنند و هر گونه افزایش قیمت را به تعزیرات آرد و نان 
گزارش دهند.قیومی افزایش دسترسی مردم به لحاظ کمی و افزایش کیفیت را از اهداف شورای آرد 
و نان تهران دانست و تاکید کرد: در هر دو شاخص برنامه های منسجم و اثربخشی تدوین و به زودی 
اجرایی می شود، به گونه ای که میزان و آرد اختصاص یافته به خبازی ها ساماندهی و کیفیت نان نیز 
تغییرات محسوسی خواهد داشت.وی در خاتمه ادامه داد: نظارت بر فعالیت نانوایی ها در راستای افزایش 
کیفیت و جلوگیری از هرگونه انحراف در زمینه آرد توزیعی، به صورت مستمر توسط دستگاه های متولی 

ادامه دارد و قطعا در این زمینه هیچ گونه کم کاری پذیرفتنی نیست.

خریداران طلا به خاک سیاه نشستند
۳۱۷ هزار و ۲۰۰ تومان، عددی است که ریزش قیمت هر گرم طلای ۱۸عیار در 

طول ۶ ماه گذشته را نشان می دهد.
آخرین نرخی که در بازار طلا در روز پایانی نیمه اول سال ۱۴۰۲ ثبت شد، قیمت ۲ میلیون و ۳۲۳ هزار و 
۴۰۰ تومان برای هر گرم طلای ۱۸عیار است. این یعنی طلا در نیمه اول سال ۱۲ درصد کاهش قیمت 
داشته است.بررسی نمودار قیمتی بازار طلا نشان می دهد که در طول ۶ ماه گذشته، بیشترین عددی که 
در این بازار ثبت شده، ۲ میلیون و ۷۴۸ هزار تومان در روز دهم اردیبهشت ماه است. پایین ترین نرخ ۶ ماه 
گذشته هر گرم طلای ۱۸عیار نیز بیستم خردادماه ثبت شد که نرخ ۲ میلیون و ۲۴۷ هزار تومان بود.اما 
بازار طلا در نیمه دوم ۱۴۰۲ چه شرایطی را خواهد گذراند؟ نادر بذرافشان، رییس اتحادیه طلا و جواهر 
در همین رابطه در گفت وگو با خبرگزاری خبرآنلاین می گوید: باید ببینیم نوسان اونس جهانی طلا، بازار 
ارز و عرضه و تقاضا چگونه خواهد بود. در واقع ما باید ببینیم در نیمه دوم سال و ماه ربیع الاول، آیا رونق 
به صنعت بازمی گردد یا شرایط تغییر می کند یا خیر.رییس اتحادیه طلا و جواهر عنوان می کند: پیش بینی 
تحلیلگران تا سال میلادی جدید و ژانویه این است که اونس جهانی طلا به ۲ هزار و ۵۰۰ دلار می رسد. 
اگر این اتفاق بیفتد، به طور قطع بازارهای داخلی دنیا نیز تحت تاثیر قرار می گیرد و افزایش قیمت داریم.به 
گزارش اقتصاد۱۰۰، بذرافشان تصریح می کند: ما باید ببینیم براساس این تحلیل ها، آیا این اتفاق تا ژانویه 
می افتد یا خیر. ولی در بازار داخلی فعلا شرایط نوسانی نیست.وی متذکر می شود: کاهش تقاضا در بازار، 
مردم را دچار شبهه و شک و گمان کرده که امکان دارد کاهش قیمت ها بیشتر از این باشد، اما با کاهشی 

نسبی از ابتدای سال، ما دیگر کاهش قیمت یا افزایش فعلا نداریم.

اخبار کوتاه 

وزیر مسکن و شهرســازی در حالی از کاهش قیمت 
مسکن سخن گفته و این روند را ادامه دار می داند که 
از آذرماه سال گذشته تا کنون ، آماری درباره قیمت و 
معاملات مسکن از سوی بانک مرکزی منتشر نشده 

است .
توقف انتشار آمار برای اولین بار در ایران رخ نداده است . پیش از 
این نیر در دوره هایی که افزایش قیمت ها با حساسیت ویژه افکار 
عمومی همراه شده، دولت ها در صدد برآمده اند با پاک کردن صورت 
مساله مشکل را برطرف کرده و با توقف انتشار آمار معیار و مقیاسی 
را در اختیار افکار عمومی قرار ندهند.در چنین شرایطی آخرین امار 
منتشر شده در خصوص میزان قیمت و معالات مسکن نیز به اذرماه 
سال گذشته مرتبط بوده و از آن تاریخ تا کنون، بانک مرکزی مهر 

سکوت بر لب زده است .
حالا اما وزیر دولتی که وعده ی ساخت سالانه ی یک میلیون واحد 
مسکونی در سال را داده بود، از ارزانی مسکن به عنوان خبری خوش 
یاد می کند و معتقد است این روند باید ادامه یابد. حلقه ی مفقوده اما 
اینجاست که روشن نیست این ارزانی نسبت به چه دوره ی زمانی رخ 
داده است.مهرداد بذرپاش گفته است: در حال حاضر در همه کشور 
خبرهای خوبی از کاهش قیمت مسکن شنیده می شود و باز هم باید 
کاهش پیدا کند. این در حالی است که انتظار می رود سخن گفتن در 

این سطح از مسئولیت با آمار و ارقام دقیق و شفاف صورت گیرد .
مسکن ارزان شده است؟

ستاریان، کارشناس بازار مسکن در گفتگو با خبرآنلاین، در پاسخ 
به این سئوال که آیا شواهدی از کاهش قیمت مسکن را مشاهده 
می کنید؟ گفت: هر آنچه می بینیم نشان از رکود عجیب و غریب 
این بازار دارد و در سایه ی این رکود شاید قیمت برخی خانه ها برای 
پول لازم ها کاهش داشته است اما ساله اینجاست که رکودهای این 
چنینی وقتی ایجاد می شود که قیمت بالاتر از قدرت خرید است و 

این اتفاق در ایران رخ داده است .
وی با تاکید بر اینکه تا زمانی که بازارهای دقیقی برای افزایش 
قدرت خرید مســکن فراهم نشود، سخن گفتن از کاهش قیمت 
مسکن نوعی نقض غرض است، گفت: در این فضا چطور می شود 
از کاهش قیمت مسکن گفت . قیمت دور از دسترس متری صد 
میلیون تومان حتی اگر به قیمت دور از دســترس متری هشتاد 
میلیون تومان نیز تبدیل شود، باز هم بالاست و در نتیجه استفاه از 

صفت ارزانی برای مسکن نوعی شوخی است .وی گفت: یک روز 
پلتفرم های را متهم میکنند که سبب افزایش قیمت مسکن شده اند، 
یک روز به مشاوران املاک گیر می دهند و روزی دیگر از بورس 
کالا و نقش آن در افزایش قیمت می گویند در حالی که مهمترین 
دلیل رشد قیمت مسکن اول رشد عمومی تورم و و در درجه ی دوم 

عدم حمایت از سرمایه گذار بوده است .
منتظر دور جدید افزایش قیمت مسکن باشید

وی با اشاره به اینکه کسادی بازار، دوره ی خواب سرمایه را طولانی 
می کند، گفت: وقتی سرمایه گذار با حبس نقدینگی اش مواجه شود، 
در دوره ای طولانی تر دســت به ساخت مسکن جدید می زند و در 
نهایت حجم سرمایه گذاری در این بازار کاهش می یابد. این کاهش 
سبب می شود تولید مسکن کاهش یافته و توازن عرضه و تقاضا 
بیش از پیش به هم بریزد و در نهایت مسکن باز هم گران شود .او به 
وزیر راه و شهرسازی توصیه کرد به جای مانور روی قیمت مسکن 
آمار بدهد که دوره ی انتظار برای خرید خانه چقدر کاهش یافته چرا 

که این موضوع قابل استنادتر است.
پیش از این مجتبی یوسفی، عضو هیات رییسه مجلس گفت: 
حقوق بگیر و کارمند اگر تمام درآمد خود را پس انداز کند می تواند 
پس از ۴۰ ســال خانه دار شود اما با توجه به اینکه یک سوم درآمد 
خود را می توانند برای خرید مســکن پس انداز کنند، مدت زمان 
 انتظار خرید خانه برای آنها به بیش از ۹۰ ســال ]به ۱۲۰ ســال[ 

می رسد.
فردین یزدانی ، مدیر بازنگری طرح جامع مســکن نیز با نگاهی 
بــه طول دوره انتظار برای خانه دار شــدن ایرانی ها از اوایل دهه 
۸۰ تاکنون می گوید: از حدود سال ۸۴ به بعد تغییر و تحولاتی در 
شاخص های کلان اقتصادی کشور رخ داد که موجب عدم تعادل 

بین درآمد خانوار و قیمت مسکن شد.
وی گفته است در سال ۸۴، هشت سال درآمد خانوار تکافوی خرید 
یک مسکن معمولی را می داد اما این رقم در سال ۹۰ به ۱۲ سال 
رسید. این بدان معناست که کل درآمد خانوار برای خرید مسکن 
هزینه شــود، اتفاقی که امکان رخ دادن ندارد اما برای نشان دادن 
قیمت ملک در قیاس با درآمد مورد استناد قرار می گیرد. در شرایط 
فعلی ۱۶ تا ۱۷ سال کل درآمد خانوار تکافوی خرید یک مسکن 
حداقلی را می دهد این بدان معناست که دوره انتظار برای خرید خانه 

حدود ۴۵ تا پنجاه سال به طور متوسط است.

آیت اســدی گفت: اگر دولت در زمینه 
تامین مسکن و تامین کالاهای اساسی 
با قیمــت ارزان، اقدامات کافی صورت 
می داد، بحران معیشت کارگران تا این 

اندازه جدی نمی شد.
آیت اسدی )عضو کارگری شــورایعالی کار( در 
گفتگو بــا ایلنا، به وعده های دولت اشــاره کرد و 
گفت: در جریان مذاکرات مزدی ۱۴۰۲ وقتی بحث 
افزایش ۲۷ درصدی حداقل دســتمزد پیش آمد، 

نمایندگان دولت در نشست –وزرای اقتصادی- وعده هایی دادند که متاسفانه 
اکنون بعد از گذشتِ بیش از شش ماه می بینیم به این وعده ها عمل نکرده اند.

در جریان مذاکرات مزدی ۱۴۰۲، حداقل دســتمزد کارگران ۲۷ درصد و مزد 
کارگران سایر سطوح ۲۳ درصد افزایش یافت اما به گفته نماینده کارگران در این 
مذاکرات، دولت در زمینه ی تامین مسکن کارگری و بن خواربار قول هایی داد، 

قول هایی که فقط در حد حرف باقی مانده و جامه عمل نپوشیده است.
اسدی در مورد مسکن کارگری گفت: یکی از مهم ترین مشکلات کارگران 
امروز بحث مسکن است؛ هزینه های مسکن به اثرگذارترین مولفه در سبد معیشت 
کارگران شاغل و بازنشسته بدل شده، به خصوص وقتی در نظر بگیریم که حداقل 
۶۰ درصد کارگران کشور مستاجر و فاقد خانه ملکی هستند. در این شرایط، تامین 
مسکن برای کارگران، یکی از مهم ترین اولویت هاست و باید در دستور کار دولت 
قرار بگیرد؛ دولت نه تنها به وعده های خود در زمینه تامین مسکن عمل نکرد بلکه 
نتوانست تورم بخش مسکن را مهار کند؛ در ماه های گذشته، اجاره خانه تبدیل به 

هیولایی مهارنشدنی شد.
این نماینده کارگری در رابطه با وعده های وزرای اقتصادی دولت توضیح داد: در 
نشست های مزدی وعده دادند اقدامات خوبی در ارتباط با مسکن کارگری صورت 
می دهند؛ قرار شد تعاونی های مسکن کارگری فعال شوند؛ هم زمین رایگان در 
اختیار این تعاونی ها بگذارند و هم تسهیلات ارزان قیمت به آن ها بدهند. در این 

راستا کاری در شش ماه گذشته انجام نشده است.
به گفته اسدی، پیشنهاد اعضای کارگری شورایعالی کار، تهاتر بخشی از مالیات 
کارفرمایان با میزان کمکی است که به تعاونی های مسکن می کنند؛ اما برای 

اجرایی شــدن این پیشــنهاد نیز اقدامی صورت 
نگرفته است.او می افزاید: با تهاتر بخشی از مالیات 
کارفرمایان، مسلماً آن ها به حمایت از تعاونی های 
مسکن کارگری ترغیب می شوند و این امر می تواند 
به فعال سازی تعاونی های مسکن کمک کند؛ ضمن 
اینکه در این شــش ماه دولت اقدامی برای تامین 
مسکن رایگان برای تعاونی های مسکن کارگری 
یا ارائه تسهیلات قرض الحسنه به این نهادهای 

مشارکتی انجام نداده است.
به اعتقاد عضو کارگری شورایعالی کار، تعاونی های مسکن کارگری همچنان 
در اغما هســتند و انگیزه ای برای ایجاد تعاونی های جدید نیست؛ بسیاری از 
تعاونی های موجود نیز با نارسایی ها و مشکلات بسیار دست و پنجه نرم می کنند.
»وعده دیگر نمایندگان دولت به مساله تامین یازده قلم کالای اساسی به نرخ 
شــهریور ۱۴۰۰ مربوط می شد« اسدی با بیان این مطلب اضافه کرد: قرار بود 
گام های موثر در جهت احیای بن کارگری برداشته شود و یازده قلم کالای اساسی 
را با نرخ شــهریور ۱۴۰۰ به تمام کارگران کشور – چه حداقل بگیر و چه سایر 

سطوح- عرضه کنند؛ حالا می بینیم به این وعده هم عمل نشد.
او با بیان اینکه »کالابرگ با همه تبلیغاتی که صورت گرفته، کارکرد موثری 
ندارد« افزود: متاسفانه اثر اجرای کالابرگ را در سفره های مردم نمی بینیم؛ آنچه با 
کالابرگ عرضه می شود یازده قلم کالا به نرخ شهریور ۱۴۰۰ نیست، نرخ ها بالاتر 
است ضمن اینکه کالابرگ فقط برای دهک های پایین است و همه کارگران را 

دربرنمی گیرد.
اسدی تاکید کرد: دولت قول داده بود کالاهای اساسیِ سبد معیشت به قیمت 
بسیار پایین در اختیار جامعه کارگری کشور قرار می گیرد؛ که متاسفانه عملی نشد.
عضو کارگری شورایعالی کار در پایان گفت: اگر دولت در زمینه تامین مسکن 
و تامین کالاهای اساسی با قیمت ارزان، اقدامات کافی صورت می داد، بحران 
معیشــت کارگران تا این اندازه جدی نمی شد؛ امروز کارگران کشور دو مشکل 
عمده دارند، اول هزینه های ســنگین اجاره خانه و دوم گرانی شدید کالاهای 
اساسی در بازار. کارگران با دستمزدی که می گیرند نمی توانند از پس هزینه های 

این دو بخش بربیایند.

معاون گردشگری از جزئیات طرح »لغو یکطرفه 
روادید ایران با برخی کشورها« و »سیم کارت های 

بدون فیلتر گردشگری« گفت.
علی اصغر شالبافیان با اشاره به طرحی که با عنوان »تسهیل 
ورود گردشگران از طریق لغو روادید و با خودرو شخصی« از 
ســوی وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
به دولت ارائه شــده اســت، اظهار کرد:  این طرح با استناد به 
اولویت های تعیین شــده در سند تحول و با توجه به انتظارات 
دولت سیزدهم آماده شد. طرح لغو یکطرفه روادید نیز به وزارت 

خارجه و نهادهای ذی ربط ارائه شده است.
او ادامه داد:  در قالب این طرح، پیشنهاد ما لغو یکطرفه روادید با ۶۸ کشور بود. وزارت امور 
خارجه طرح را بررسی کرد و در کنار پیشنهاداتی، مخالفت اساسی با این طرح نداشت،  چون 
سیاست گردشگری همین است و در بسیاری از کشورها نیز اجرای آن متداول بوده و حتی 
در کشورهای اطراف ایران، از جمله قطر، ترکیه، امارات و حوزه CIS )کشورهای مستقل 
مشترک المنافع( نمونه این طرح اجرا می شود. بنابراین، وزارت خارجه و دستگاه های مرتبط 
هم با این نگاه، پیشنهاد وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی را بررسی کردند 

و جلساتی در این راستا برگزار شده است.
 شالبافیان درباره کشورهایی که برای لغو یکطرفه روادید پیشنهاد شده اند و چگونگی انتخاب 
آن ها، گفت: رویکرد اصلی برای گزینش این کشورها مبتنی بر سیاست های خارجی دولت 
سیزدهم بوده، که روی توسعه با کشورهای همسایه، مسلمان، حوزه تمدنی و پیمان های 
ملحق شــده مثل شانگهای و بریکس تاکید دارد. تا کنون، با کلیت طرح و تعدادی از این 
کشورها در جلسات و گفت وگو با دستگاه ها و نهادهای ذی ربط، موافقت شده، اما نیاز است 

طرح لغو روادید در کمیسیون های مختلف دولت تصویب شود.
در ادامه، از او درباره اثر لغو یکطرفه روادید با کشورها بویژه عمان سوال پرسیده شد که پاسخ 
داد:  لغو روادید بین این دو کشور )ایران و عمان(   مدت هاست، اجرا شده و از آن زمان سفر 
گردشگران عمانی به ایران افزایش محسوسی داشته است. سفر گردشگران عمانی را به عینه 

می توان در شهرهای شمالی کشور دید.
او درعین حال گفت:  بیش از ۷۰ درصد گردشگران ورودی به ایران از کشورهایی هستند 
که با آن ها لغو روادید شــده است.معاون گردشگری همچنین درباره طرح »تسهیل تردد 
خودروهای گردشگران خارجی به ایران« اظهار کرد: ما لغو روادید را همزمان با تسهیل تردد 
گردشگران با خودرو شخصی به ایران، در چند کشور دنبال می کنیم. اجرای طرح تسهیل 
تردد خودروهای شخصی در کنار لغو یکطرفه روادید می تواند در رفت وآمد گردشگران منطقه 
به ایران خیلی مؤثر باشد و اگر این طرح مثلا با عراق قطعی شود،   ایران به عربستان،  قطر و 

امارات از راه زمینی متصل می شود.
شالبافیان درباره سرانجام طرح سیم کارت  گردشگری با توجه به تاکیدها و اظهارات عزت الله 

ضرغامی، وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی در 
این باره، گفت: طرح »سیم کارت گردشگری« در کارگروه رفع 
مصادیق مجرمانه دادســتانی کل کشور تصویب شده است. 
جلسه ای هم بین وزارتخانه های میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی، ارتباطات و دادستانی و نیروی انتظامی درباره 
نحوه اجرای آن با توجه به اولویت های مورد درخواست ما برگزار 
شــد. ما درخواست کرده بودیم فعالان گردشگری در اولویت 
این طرح قرار بگیرند، در نتیجه قرار شد فهرست دفاتر خدمات 
مســافرتی را ارائه کنیم تا این امکان برای آن ها فراهم شود. 
آژانس های مورد تایید که پروانه بهره برداری از وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی دارند، به منظور بهره برداری از این طرح معرفی شده اند.او اضافه کرد: در مرحله دیگری 
از این مصوبه،  امکان بهره برداری گردشگران خارجی از این سیم کارت ها وجود دارد و با آن 
موافقت شده است.شالبافیان با بیان این که این مصوبه با اولویت حمایت از فعالان گردشگری، 
مرحله به مرحله اجرا خواهد شد، افزود: این طرح مصوب و ابلاغ شده و ما هم براساس مصوبه 
و اولویت ها، بهره برداران را معرفی می کنیم. زمان بندی اجرای مرحله  به مرحله این مصوبه هم 
در آینده مشخص می شود.معاون گردشگری در گفت وگو با ایسنا یادآور شد: درخواست وزارت 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی، بهره برداری دفاتر خدمات مسافرتی، هتل ها، 

راهنمایان گردشگری و گردشگران خارجی از سیم کارت گردشگری است.
زمستان سال گذشته، همزمان با رکود سفر گردشگران خارجی به ایران تحت تاثیر شرایط، 
وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی دو طرح لغو یکطرفه روادید ایران و سیم 
کارت گردشگری را به دولت پیشنهاد کرد تا محدودیت های سفر به ایران را برای گردشگران 
 ـوزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی ـ  خارجی کمتر کند.عزت الله ضرغامی 
دهم اســفندماه ۱۴۰۱ در حیاط دولت و در جمع خبرنگاران این سخنان را مطرح کرد که 
»بعضی دوستان تحلیل می کنند چرا گردشگر خارجی به ایران نمی آید که دلایلی دارد. یکی 
از مهمترین نیازهای آنها اینترنت و سکوهای بین المللی و خارجی است. این مسائل مثل نان 
و آب برای گردشگر واجب است. نمی شود گردشگر به ایران بیاید و ارتباطش با دنیا قطع 
شود. نمی شود به او گفت از بله و ایتا استفاده کن... من از وزیر ارتباطات خواستم امکانی برای 
گردشگران خارجی فراهم شود تا آنها با استفاده از سکوهای بین المللی بتوانند نیازهای خود 

را برطرف کنند. ان شاء الله سکوهای داخلی ما هم بتوانند در سطح بین المللی فعال شوند.«
 ضرغامی دو ماه پیش از آن، در دی ماه ۱۴۰۱ هم از پیشــنهاد طرح لغو روادید یکطرفه 
ایران با برخی کشــورها، خبر داده و گفته بود: روی این که با کدام کشــور باید لغو روادید 
شود برنامه ریزی کردیم، جلسات کارشناسی گذاشتیم و نظرات افراد مختلف احصا شده و 
دلایل اقدام برای لغو روادید با هر کشور را مشخص کردیم. معتقدم در حال حاضر یکی از 
موضوعاتی که می توان با مردم صحبت کرد، گردشگری است. اخبار، تصاویر و ویدئوهای 

مثبت از ایران باید به دنیا مخابره شود.

در حالــی وزارت صمت اعــلام کرده که 
ســامانه یکپارچه خودرو متعلــق به این 
وزارتخانه نیست، از شــورای رقابت هم 
اخبار ضدونقیض درباره فعالیت ســامانه 
به گوش می رســد، در عین حال مردم در 
انتظار فروش مرحله سوم خودرو در سامانه 

یکپارچه سرگردان هستند.
اردیبهشــت ماه ۱۴۰۱ طبق اعلام وزارت صنعت، 
معدن و تجارت، سامانه یکپارچه تخصیص خودرو با 

هدف ایجاد شفافیت و امکان عرضه عادلانه تر برای همه خودروهای تولیدی، فعالیت 
خود را آغاز کرد و امکان ثبت نام در سامانه برای متقاضیان فراهم شد و آنها براساس 
بخشنامه های مختلف فروش خودرو که از سوی تمام شرکت های خودروسازی ارائه  
شده نسبت به ثبت نام اقدام می کردند.از گرفتاری مردم در باز کردن سایت و ثبت نام 
که بگذریم مهم ترین ایراد سامانه در همان مرحله اول خود را نشان داد به نحوی که 
پس از اعلام نتایج در روز ۱۱ خرداد ماه اسامی تعدادی از افراد به عنوان منتخبان اول 
)اصلی( اولین فروش خودرو در قالب سامانه یکپارچه تخصیص خودرو اعلام شد اما 
وقتی آنها می خواستند برای واریز وجه خودرو یا مبلغ علی الحساب اقدام کنند، موفق به 
واریز نمی شدند؛ چرا که با پیام »شما جزو منتخبین رزرو قرعه کشی این دوره سامانه 
یکپارچه تخصیص خودرو هستید« مواجه می شدند.نارضایتی مردم در این بلاتکلیفی 
باعث شد رئیس سازمان حمایت ضمن پذیرش ایراد پیش آمده اعلام کند؛ »فرآیند 
ثبت نام خودرو در سامانه ایراداتی داشت که با رفع آنها این مشکل برطرف شده است. 
البته ۱۲ هزار ذخیره قرعه کشی سامانه یکپارچه هم خودرو می گیرند و افراد منتخبان 
قرعه کشی تا ۲۵ خردادماه مهلت دارند تا واریز وجه را به شرکت های خودروساز برای 
تکمیل ثبت نام خود انجام دهند«.به گزارش اقتصاد آنلاین مرحله دوم فروش خودرو در 
سامانه یکپارچه که از ۲۰ اردیبهشت ماه ۱۴۰۲ آغاز شد هم دچار ابهاماتی بود که همین 
امر متقاضیان را دچار سردرگمی کرد به نحوی که در لیست خودروهای عرضه شده 
در ســامانه یکپارچه خودرو، نام چند خودرو شامل کوییک مدل GX، ساینا مدل 
GX، شاهین اتوماتیک و اطلس درج شده بود که قیمت قطعی این خودروها توسط 
خودروساز اعلام نشد و به نوعی مردم خودرویی را خریدند که هیچ اطلاعی از قیمت 
آن نداشتند.جالب تر اینکه وزارت صمت در آن مقطع در واکنشی قابل تامل اعلام 

کرد: »هدف سامانه یکپارچه نوبت دهی خودرو ایجاد 
یک لیســت انتظار مرکزی شفاف و نه فروش است 
سپس  فروش براساس فراخوان خودروسازان بر مبنای 
این لیست انتظار محقق می شود. پس لازم است در 
هنگام فراخوان خودروساز قیمتها روشن اعلام شود. در 
این مرحله تنها نوبت دهی برای تخصیص معین می 
شود و فروش توسط خود خودروسازان در مرحله آتی 
انجام می شود. همه این موارد به روشنی در اطلاعیه 
سامانه یکپارچه نوبت دهی بیان شده است.اما الان گویا 
علی آبادی وزیر جدید صمت اعتقادی به همین نوبت دهی هم ندارد که اعلام کرده: 
»اصلا سامانه یکپارچه متعلق به ما )وزرات صمت( نیست و متعلق به شورای رقابت 
اســت؛ درباره ثبت نام جدید هم اطلاعی ندارم، باید از شورای رقابت بپرسید«.به هر 
حال سامانه یکپارچه عرضه خودرو یکی از ابتکارات تیم سابق وزارت صنعت، معدن 
و تجارت بود که در کنار مدیریت بازار ارز باعث شده بود تا حدودی قیمت خودرو های 
داخلی در نیمه اول ســال جاری مهار شــود.در حال حاضر فروش خودرو در سامانه 
یکپارچه دو مرحله را پشت سر گذاشته است اما افزایش قیمت خودروهای مونتاژی 
باعث شده تا متقاضیان این خودروها نسبت به تکمیل وجه اقدام نکنند و وزارت صمت 
برای تکمیل ظرفیت  خالی شرکت های خودروساز چند بار سامانه یکپارچه را باز کند 
تا شاید مردم برای تکمیل وجه و خرید خودروهای مونتاژی در سامانه یکپارچه اقدام 
کنند اما مردم هنوز روی خوشی به خودروهای مونتاژی که قیمت های بالایی دارند 
نشان نداده اند.البته در این شرایط صحبت از آغاز مرحله سوم فروش خودرو در سامانه 
یکپارچه هم است و برخی وجود سامانه را بی معنی دانسته و می گویند عمر این سامانه 
به پایان رسیده است.همه اتفاقات گذشته درباره سامانه یکپارچه فروش خودرو در حالی 
اســت که مدتی است خبری از اظهار نظر مدیر سامانه یکپارچه هم نیست و هیچ 
اطلاعی از جزئیات فروش خودرو در سامانه یکپارچه مطرح نمی شود.همین موضوع 
عاملی شده حدس و گمان های مختلفی از آغاز فروش خودرو در سامانه یکپارچه آنهم 
از سوی شورای رقابت مطرح شود، هر چند شورای رقابت این حدس و گمان ها را 
تکذیب کند، با این حال به نظر می رسد وزارت صمت دیگر این سامانه را به گردن 
نمی گیرد و به نوعی از طرحی که خود مدعی بود برای نوبت دهی خودرو  راه اندازی 

شده فراری است که هیچ پاسخی در مورد سرنوشت آن نمی دهد.

 ستاریان: باید برای کاهش سرمایه گذاری 
در مسکن نگران بود

اجاره خانه، یک هیولاست و کالابرگ تاثیری ندارد!

سوت رکود در بازار مسکن

 ماجرای لغو ویزای ایران
 و سیم کارت بدون فیلتر گردشگری

سامانه یکپارچه خودرو بی صاحب شد

معاون گردشگری توضیح داد:

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس: قانونی درباره کشف طلا یا کرومیت در معدن وجود ندارد

اگر معدنی ۶ ماه فعال نباشد، خلع ید می شود
درخشــان گفت: اگر به معنای واقعی واگذاری 
معادن به بخش خصوصی داشته باشیم، اتفاق 
خوبی در حوزه معدن است ولی اینکه نام بخش 
خصوصی معادن به نهادها و سازمان های وابسته 
به دولت واگذار شود و به عبارتی خصولتی شوند، 
جنبه مثبتی برای خصوصی شدن معادن محسوب 

نمی شود.
واگــذاری معادن همواره یکــی از چالش های حوزه معدن 
محســوب می شــود، کمااینکه عبدالناصر درخشان، عضو 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی در گفتگو با 
گسترش نیوز از جای خالی قانون و چالش های به وجود آمده در 
نتیجه این خلأ قانونی گفت. او همچنین معتقد است بیشترین 
آسیب ها ناشی از خلأ قانونی مربوط به کشف ماده معدنی بسیار 
ارزشمند در معادنی است که پیش از این زغال سنگ یا موادی 
از این قبیل در آنها کشف شده بود و در همین راستا فعالیت 
می کردند.عبدالناصر درخشان، عضو کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس در گفتگو با گسترش نیوز ضمن تاکید بر تعیین تکلیف 
قوانین حوزه خرید و فروش معادن گفت: مالکیت معادن به این 

ترتیب است که صاحب آنها یا بخش خصوصی است یا بخش 
دولتی. عموماً اگر قرار باشد ما معادن فعال و با بهره وری بالایی 
داشته باشیم قطعاً معادن باید دست بخش خصوصی توانمند 
قرار بگیرد که در حال حاضر نیز شرایط به همین ترتیب است 
کما اینکه اکثر معادن ایران یا دست بخش خصوصی متوسط 
و ضعیف است که بلااستفاده مانده و در هر صورت پهنه هایی 
را تحت تصرف خــود درآوردند که آنها را تعیین تکلیف هم 

نمی کنند.
معادن خلع ید شده به راحتی واگذار می شوند

این نماینده مجلس شــورای اسلامی با اشــاره به قانون 
جدید در حوزه مالکیت معادن افزود: پیش از این اگر معدنی 
۲ ســال فعالیت نداشت، خلع ید می شد اما با توجه به قانون 
جدید معادن چنانچه کارآمدی یک معدن طی ۶ ماه مشخص 
نشود و فعالیتی در آن صورت نگیرد، باید خلع ید شوند. اما در 
مورد خرید و فروش معادن این نکته حائز اهمیت است که اگر 
صاحب و مالک آن معدن دولت باشد، به راحتی می تواند واگذار 
کند و چنانچه بخش خصوصی هم مالک معدن مذکور باشد باز 

هم می تواند به راحتی معدن خرید و فروش کند.

درخشان ضمن تاکید بر واگذاری معادن به بخش خصوصی 
تصریح کرد: به نظر می رسد بخش خصوصی توانمند بهتر 

می تواند گره گشای موضوعات و معضلات معدنی باشد.
این عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس در واکنش به 
اینکه بسیاری بر این باور هستند که در صورت واگذاری معادن 
به بخش خصوصی ممکن است مواردی نظیر آنچه در اتاق 
بازرگانی اتفاق افتاد، صورت بگیرد، اظهار کرد: اگر قرار است 
به معنای واقعی واگذاری معادن به بخش خصوصی داشته 
باشیم، اتفاق خوبی در حوزه معدن است ولی اینکه نام بخش 

خصوصی معادن به نهادها و ســازمان های وابسته به دولت 
واگذار شــود و به عبارتی خصولتی شوند، جنبه مثبتی برای 

خصوصی شدن معادن محسوب نمی شود.
دولت در معادن باید نظارت کند اما تصمیم نگیرد

درخشان ادامه داد: بنابراین اگر قرار است به معنای دقیق کلمه 
واگذاری معادن به بخش خصوصی صورت بگیرد این بخش 
باید ابتکار عمل و قدرت تصمیم گیری داشته باشد و از طرفی 
دولت به هیچ عنوان به غیر از نقش بسترسازی و نظارت، نقش 

دیگری نداشته باشد.
این نماینده مجلس درباره نظارت بر واگذاری معادن ابراز کرد: 
داشتن معدن مانند داشتن سایر اموال است که زمان واگذاری 
و فــروش آن نهادهای ناظر، نظارت می کنند. اما در مجموع 
نهادهای ناظر باید بر روی فعالیت معدن نظارت کنند نه اینکه 
بر روی خرید و فروش معدن و جزئیات مربوط به آن نظارت 
کنند. در این میان نکته قابل توجه مربوط به خلع ید از معدن 
کارانی است که بعد از ۶ ماه راکدی خلع ید می شوند. به عبارت 
دیگر هنگام خرید و فروش چنین معادنی باید نهادهای کنترل 
کننده حضور داشته باشند که وزارت صمت متولی این قضیه 

است و باید به این موضوع رسیدگی کند.
 اگر در معدنِ دولتی طلا کشف شود

متعلق به همه مردم است
درخشان در بخش دیگری از این گفتگو در پاسخ به اینکه آیا 
قانونی برای معادنی که ناگهان ماده ارزشمندتری در آنها کشف 
می شود، وجود دارد یا خیر؟ خاطرنشان کرد: بعضاً طرف معدن 
زغال سنگ می خرد اما ناگهان در همان معدن، مس کشف 
می شود که در اینجا باید سازوکارهای قانونی تعریف شوند. به 
این ترتیب که مشــخص شود وقتی فرد پهنه را می خرد آن 
پهنه هر چه که داشت اعم از طلا و مس متعلق به او است یا 
اینکه طرف آن پهنه را تحت عنوان پهنه مس خریداری کرده 
اما ناگهان طلا در آن کشف می شود، تکلیف چیز دیگری است 
در اینجا باید ساز و کار قانونی تعریف شود به این صورت که اگر 
معدن دولتی است این طلای کشف شده متعلق به همه مردم 
است.او در پایان یادآور شد: از این رو نیاز است که قانون گذار 
شفاف و روشن مشخص کند در صورت کشف ماده معدنی 
بسیار با ارزش نظیر کرومیت یا طلا، صاحب معدن دچار دردسر 

نشود، لذا قانون گذار باید این موارد را روشن کند.
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